

大 气 科 学

DAQI KEXUE

(双月刊)

2014 年 7 月 15 日 第 38 卷 第 4 期

目 次

前言	丁一汇 (615)
陶诗言先生在中国暴雨发生条件和机制研究中的贡献	丁一汇 (616)
20 世纪 90 年代末东亚冬季风年代际变化特征及其内动力成因	黄荣辉 刘永 皇甫静亮 冯涛 (627)
贵州冻雨形成的环境场条件及其预报方法	高守亭 张昕 王瑾 杜小玲 邓涤菲 (645)
夏季长江淮河流域异常降水事件环流差异及机理研究	张庆云 郭恒 (656)
春末夏初南亚高压的形成过程及其与 ENSO 事件的联系	何金海 刘伯奇 吴国雄 (670)
预报异常极端高影响天气的“集合异常预报法”: 以北京 2012 年 7 月 21 日特大暴雨为例	 杜钧 Richard H. GRUMM 邓国 (685)
梅雨锋云系的模态研究 I: 主导模态	覃丹宇 黄勇 李博 方宗义 (700)
梅雨锋云系的模态研究 II: 出现频率及转换特点	方宗义 覃丹宇 黄勇 李博 (719)
中国东部冬季温度异常偶极型模态的一个前兆信号	孙淑清 刘舸 宋文玲 彭京备 (727)
水汽含量对飑线组织结构和强度影响的数值试验	孙建华 郑淋淋 赵思雄 (742)
基于 NCEP 资料的近 30 年夏季青藏高原低涡的气候特征	李国平 赵福虎 黄楚惠 牛金龙 (756)
梅雨锋上短时强降水系统的发展模态	张小玲 余蓉 杜牧云 (770)
近百年中国东部夏季降水年代际变化特征及其原因	吕俊梅 祝从文 琚建华 林祥 (782)
EOF 分析用于 β 中尺度暴雨系统的探索	于杰 张继权 张铭 (795)
地形强迫对大气长波调整的可能影响	张立凤 余沛龙 黎爱兵 顾明逸 (804)
我国南方冬季低温雨雪冰冻事件的大气扰动信号分析	江漫 于甜甜 钱维宏 (813)

Chinese Journal of Atmospheric Sciences

(Bimonthly)

Vol.38, No.4, 15 July 2014

CONTENTS

Contributions of Prof. Shiyao Tao to the Study of Formation Conditions and Mechanisms of Heavy Rainfall in China	Ding Yihui (616)
Characteristics and Internal Dynamical Causes of the Interdecadal Variability of East Asian Winter Monsoon near the Late 1990s	HUANG Ronghui, LIU Yong, HUANGFU Jingliang, and FENG Tao (627)
The Environmental Field and Ensemble Forecast Method for the Formation of Freezing Rain over Guizhou Province	GAO Shouting, ZHANG Xin, WANG Jin, DU Xiaoling, and DENG Difei (645)
Circulation Differences in Anomalous Rainfall over the Yangtze River and Huaihe River Valleys in Summer	ZHANG Qingyun and GUO Heng (656)
Formation of South Asia High from Late Spring to Early Summer and Its Association with ENSO Events	HE Jinhai, LIU Boqi, and WU Guoxiong (670)
Ensemble Anomaly Forecasting Approach to Predicting Extreme Weather Demonstrated by Extremely Heavy Rain Event in Beijing	DU Jun, Richard H. GRUMM, and DENG Guo (685)
Modes of Meiyu Frontal Cloud Systems. Part I: Dominant Modes	QIN Danyu, HUANG Yong, LI Bo, and FANG Zongyi (700)
Modes of Meiyu Frontal Cloud Systems. Part II: Frequencies and Transitional Characteristics	FANG Zongyi, QIN Danyu, HUANG Yong, and LI Bo (719)
A Precursory Signal for the Dipole Mode of Winter Temperature Anomaly over Eastern China	SUN Shuqing, LIU Ge, SONG Wenling, and PENG Jingbei (727)
Impact of Moisture on the Organizational Mode and Intensity of Squall Lines Determined Through Numerical Experiments	SUN Jianhua, ZHENG Linlin, and ZHAO Sixiong (742)
Analysis of 30-Year Climatology of the Tibetan Plateau Vortex in Summer with NCEP Reanalysis Data	LI Guoping, ZHAO Fuhu, HUANG Chuhui, and NIU Jinlong (756)
Evolution Pattern of Short-Time Intense Precipitation-Producing Systems Associated with Meiyu Front	ZHANG Xiaoling, YU Rong, and DU Muyun (770)
Interdecadal Variability in Summer Precipitation over East China during the Past 100 Years and Its Possible Causes	LÜ Junmei, ZHU Congwen, JU Jianhua, and LIN Xiang (782)
Study on Meso- β Scale Torrential Rain with EOF	YU Jie, ZHANG Jiquan, and ZHANG Ming (795)
Possible Impacts of Topography on Adjustment of Atmospheric Long-Waves	ZHANG Lifeng, YU Peilong, LI Aibing, and GU Mingyi (804)
Analysis on Atmospheric Anomalous Signals of Winter Low Temperature and Snow-Ice Storms in Southern China	JIANG Man, YU Tiantian, and QIAN Weihong (813)